
Oświadczenie złożone 

przez senator Andżelikę Możdżanowską 

na 65. posiedzeniu Senatu 

w dniu 20 listopada 2014 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Bartosza Arłukowicza 

Szanowny Panie Ministrze! 

Komórki macierzyste z krwi pępowinowej wykorzystywane są na świecie do przeszczepów od 1988 r. 

Dane do połowy roku 2011 mówią o 25 tysiącach wykonanych przeszczepów. W Polsce było ich kilkadzie-

siąt, w tym 20 u dzieci. Większość preparatów pochodziła z zagranicy, z banków publicznych. 

Pobranie krwi pępowinowej to procedura zupełnie nieinwazyjna, bezbolesna i bezpieczna. Preparat jest 

umieszczany w banku i gotowy do użycia zawsze wtedy, kiedy zaistnieje taka potrzeba. 

W związku z powyższym proszę o odpowiedzi na następujące pytania. 

1. Czy resort ma w planach stworzenie bezpłatnego programu mającego na celu przechowywanie krwi pę-

powinowej? Funkcjonujący od 2011 r. program nie wpłynął na zwiększenie liczby porcji – zmagazynowano 

ich jedynie kilkaset. 

2. Jakie byłyby koszty powstania wojewódzkich banków krwi pępowinowej? 

3. Funkcjonowanie bezpłatnych publicznych banków krwi pępowinowej wpłynęłoby na zwiększenie jej 

dostępności i możliwości publicznego dostępu. Czy ministerstwo dysponuje danymi co do tego, jakie jest 

zapotrzebowanie na krew pępowinową w skali kraju? 

Z poważaniem 

Andżelika Możdżanowska 

 




